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El discurs de Toni Martí del di-
marts passat, 12 de juny, en l’acte 
de la festa patronal de la policia 
fou un aclaparador exemple del 
doble llenguatge que tant el ca-
racteritza.

Va gosar –crec que “gosar” és 
el verb més moderat que podem 
emprar aquí– criticar un capte-
niment que ell mateix ha emprat 
reiteradament. Però no s’autocri-
ticava pas, com si la cosa no anés 
amb ell, sinó que el que va fer fou 
intentar assenyalar els altres.

El dimecres 13 de juny podíem 
llegir titulars que deien “Martí 
critica la utilització política de la 
policia” i, també, “Afirma durant 
la diada del cos que la seguretat 
no ha de ser una arma per acon-
seguir vots.”

Que això ho digui qui l’any 
2011, per aconseguir vots, va pro-
metre de tot i força en una reunió 
electoral a la sala de l’edifici de la 
policia de la carretera de l’Obac és 
la demostració de com s’aplica la 
moral de situació en funció del 
que més convé. Sense embuts ni 
cap prudència, amb tota la barra.

Que això ho digui el cap de Go-
vern que, en el seu primer man-
dat, no dubtava a personar-se als 
indrets on la policia estava inves-
tigant robatoris per aconseguir 
així cridar l’atenció dels votants 
que havien patit les conseqüèn-
cies d’un delicte és, senzillament, 
llastimós.

La policia andorrana es troba 
positivament situada a mig camí 
entre l’expressió més directa de 
l’autoritat i un servei públic de 
protecció. Tot i que en diverses 
societats del nostre entorn sem-
bla que no s’acaba de trobar l’en-

caix de la policia i que sovint es 
posa en qüestió la seva capacitat 
de protegir efectivament un veri-
table sistema de llibertats, a An-
dorra no tenim aquesta situació.

Els que vam voler una Cons-
titució per a Andorra i la defen-
sem perquè sabem que és la casa 
comuna de les andorranes i els 
andorrans, sabem també que la 
democràcia requereix una acció 
policial escrupolosament res-
pectuosa de tots i cadascun dels 
drets que la Constitució reconeix 
als ciutadans.

El ciutadà acusat d’infringir 
una regla penal no ha de tenir 
més privació dels seus drets que 
la decretada per un batlle, d’acord 
amb les lleis.

La veritable professionali-
tat de la policia rau així en el fet 
d’utilitzar tots aquells mitjans 
funcionals que no resulten con-
tradictoris amb la finalitat prin-
cipal de protegir les ciutadanes i 
ciutadans.

I les policies i els policies d’An-
dorra són precisament coneguts 
i respectats perquè hom els re-

coneix la seva professionalitat. 
Una professionalitat que sempre 
han sabut mantenir ben separada 
dels colors polítics dels governs 
successius.

Les desencertades manifesta-
cions de Toni Martí ens porten 
a reflexionar sobre la incidència 
que l’organització de la policia 
té damunt les possibilitats reals 
d’exercir els nostres drets consti-
tucionals i, en definitiva, damunt 
la nostra llibertat personal.

No s’hauria d’oblidar que és la 
societat la qui modela la policia i 
no al contrari. I que únicament 
una societat democràtica podrà 
tenir el dret i el privilegi de pos-
seir una policia amb aquestes ma-
teixes característiques.

Per això són dramàtics –i ridí-
culs alhora– els discursos que ens 
voldrien fer viure un procés de 
substitució de la realitat.

El doble llenguatge és una 
suma que sol conduir a la immo-
ralitat política extrema. Un com-
portament, sense ideologia ni se-
riositat, que esdevé especialment 
insuportable quan es mostra de 
manera pública, nua, audiovisual 
i insistent.

Des de la proclamació de la 
Constitució el 14 de març del 
1993 fins a avui, a Andorra ningú 
ha fet una utilització política de la 
policia.

I l’actual cap de Govern ho sap.
No hi ha màquina de propa-

ganda que pugui, en una socie-
tat oberta com la nostra, posar 
completament sota la catifa la 
realitat.

Tergiversar la realitat és un 
menyspreu d’un polític cap als 
que representa. 
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A vegades pequem de quei-
xar-nos per tot. La majoria 
d’aquestes vegades, sentim que 
tenim raó i en un percentatge 
força ampli, normalment la te-
nim de manera fefaent. I no ens 
solem callar, cosa que d’altra 
banda, crec que és sa i si es fa de 
manera constructiva, ajuda a mi-
llorar.

Per això, crec que quan ens-
trobem davant la possibilitat de 
lloar una bona feina, no hauríem 
d’escatimar esforços. I en aques-
ta ocasió, no és més que per fe-
licitar l’extraordinària tasca que 
fan Oriol Vilella i Toni Colom, 
com a caps visibles de l’organit-
zació del Jambo Street Music, 
que acaba de finalitzar la cinque-
na edició.

Un espai que reivindica la mú-
sica en directe i a més en un lloc 
que “es tan difícil d’omplir com 
és, avui, el carrer. En una soci-
etat cada cop més urbana, més 
cosmopolita i moderna, amb 
més pressa, el carrer va perdent 
protagonisme i paper com a lloc 
de relació social, per fer xarxa», 
coma hir comentava Roser Porta 
en aquest mateix espai.

No hi podria estar més 
d’acord. Per sort, sembla que 
certes coses sí que obtenen el 
reconeixement de la gent, del 
públic en general, i aquest es-
deveniment és un d’ells. Un 
esdeveniment cultural d’aques-
tes característiques no passa 
cada dia. Recordem que estem 
parlant de sis escenaris que de 
manera consecutiva van oferir 
tota mena d’activitats musicals 
en tres torns. Un festival com 
el Jambo, que va posar especial 
èmfasi en amalgamar tot tipus 
d’estils, ajuntant als esbarts del 

país amb el rock, pop, jazz, blu-
es, cançons pròpies i versions, 
bandes del Principat i de fora; 
tot això, dona com a resultat ni 
més ni menysque la xifra de més 
de 300 artistes.

Sense deixar d’esmentar, és-
clar, el concert vertical, amb una 
òpera de Toni Gibert i la fusió 
de les projeccions Mapping; i el 
concert de Madretomasa, versio-
nant la pel·lícula Grease, film que 
després es va projectar en format 
autocine.

En fi, un luxe per als amants 
de la música en directe, que no 
té res a envejar a qualsevol altre 

festival. Tant de bo seguim gau-
dint de meravelles com aquesta, 
i sapiguem apreciar el fet que a 
casa també es fan coses amb qua-
litat, sense complexos i sense les 
ja conegudes etiquetes de «som 
petits», «fem el que podem», «els 
recursos donen per al que do-
nen».

El Jambo Street Music és la 
demostració que tot és possible 
si es vol realment i es porta enda-
vant amb professionalitat. És la 
suma del treball de tot un equip 
que s’esforça per establir una in-
dústria musical al país, de portes 
endins i amb vocació de projec-
tar-la més enllà de les fronteres.

En definitiva, la suma del tre-
ball de tot un equip que pot re-
sumir-se en una frase: el valor de 
les coses ben fetes.
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